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Protokół z posiedzenia KDO Środowisko 

w dniu 4 października 2022 r. o godz. 17:00 w trybie online 

 

Posiedzenie otworzył przewodniczący KDO Środowisko witając gości oraz przedstawicieli 

organizacji uczestniczących w KDO. Lista obecności członków KDO stanowi załącznik nr 1 do 

tego protokołu. Na wcześniejszą e-mailową prośbę Pana Krzysztofa Napierały z Wydziału 

Zdrowia i Spraw Społecznych przewodniczący KDO Środowisko przedstawił propozycję 

rozszerzenia porządku obrad o punkt dotyczący Rocznego Programu Współpracy z 

Organizacjami Pozarządowymi na 2023 rok. Nie było żadnych uwag i sprzeciwu do 

powyższego rozszerzenia porządku obrad ze strony członków KDO Środowisko, dlatego 

dodatkowy punkt został dodany do porządku obrad.  

 

Przyjęty porządek obrad był następujący: 

1. Powitanie gości i uczestników posiedzenia 

2. Przyjęcie porządku obrad 

3. Wprowadzenie do tematu i dyskusja na temat Ochrony zasobów wodnych Poznania i 
metropolii poznańskiej. W tym temacie mieści się ochrona rzek, jezior, mokradeł i 
wód podziemnych, ochrona bioróżnorodności związanej z wodami i terenami 
podmokłymi, oraz retencja. 

4. Roczny Program Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi na 2023 rok. 

5. Wolne głosy i wnioski 

6. Podsumowanie i zakończenie spotkania 

 

Na posiedzenie zaproszeni zostali: 

1. Pan Jacek Jaśkowiak – Prezydent Miasta Poznania 

2. Pan Bartosz Guss – Zastępca Prezydenta Miasta Poznania 

3. Pan Grzegorz Ganowicz - Przewodniczący Rady Miasta Poznania 

4. Pan Marek Woźniak – Marszałek Województwa Wielkopolskiego 

5. Pani Małgorzata Knapczyk – Dyrektor Departamentu Korzystania i Informacji o 

Środowisku UMWW 

6. Pan Bogumił Nowak – Dyrektor Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Poznaniu 

7. Pan Paweł Chudziński – Prezes Zarządu Aquanet S.A. 

8. Pani Hanna Madajczyk – Prezes Zarządu Aquanet Retencja Sp. z o.o. 

9. Pani Miłosława Olejnik - Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Poznaniu 

10. Pan Leszek Kurek – Wielkopolski Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska 

11. Pan Paweł Łukaszewski – Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego dla Miasta 

Poznania 

12. Pan Michał Smętkowski –  Prokurator Okręgowy Prokuratury Okręgowej w Poznaniu 

13. Pan Dominik Michalak – Przewodniczący Rady Miejskiej w Mosinie 

http://www.pinb.poznan.pl/index.php/ct-menu-item-4/pracownicy-p/309-kierownictwo-pinb#mgr-inz-pawel-lukaszewskipowiatowy-inspektor-nadzoru-budowlanego-dla-miasta-poznaniatel-61-878-55-95
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14. Pani Magdalena Żmuda – Dyrektor Wydziału Kształtowania i Ochrony Środowiska 

15. Pani Izabela Dutkowiak – Zastępca dyrektora ds. ochrony zieleni i ocen oddziaływania 

(WKiOŚ) 

16. Pan Szymon Prymas – Dyrektor Zarządu Zieleni Miejskiej 

17. Pan Mieczysław Broński – Dyrektor Zakładu Lasów Poznańskich 

18. Pani Justyna Litka – Prezes Zarządu Poznańskich Inwestycji Miejskich Sp. z o.o. 

19. Pan Grzegorz Kamiński – Dyrektor Biura Koordynacji Projektów i Rewitalizacji Miasta 

20. Pan Łukasz Miadziołko – Dyrektor Poznańskich Ośrodków Sportu i Rekreacji 

21. Pani Natalia Weremczuk – Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej 

22. Pan Piotr Sobczak – Dyrektor Wydziału Urbanistyki i Architektury 

23. Pani Joanna Jajus – Dyrektor Wydziału Działalności Gospodarczej i Rolnictwa 

24. Stowarzyszenie Architektów Polskich Oddział Poznań 

25. Stowarzyszenie Polskich Architektów Krajobrazu Oddział Wielkopolski 

26. Członkowie powołanej przez Prezydenta Poznania Rady Konsultacyjnej ds. Ochrony 

Środowiska i Klimatu 

27. Członkowie Komisji Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej 

28. Członkowie Komisji Polityki Przestrzennej i Rewitalizacji 

29. Członkowie Komisji ds. Studium Miasta Poznania 

30. oraz szereg innych osób. 

 

Posiedzenie było nagrywane. Nagranie jest w posiadaniu Wydziału Kształtowania i Ochrony 

Środowiska Urzędu Miasta Poznania. 

 

Ad. 3  

W ramach tematu: „Ochrona zasobów wodnych Poznania i metropolii poznańskiej” 

poruszone zostały następujące sprawy: ujęcie wody Mosina-Krajkowo, rzeki w Poznaniu i 

związana z nimi bioróżnorodność (dyskusja dotyczyła głównie rzeki Warty), Jezioro 

Umultowskie. Już w wolnych głosach i wnioskach dodatkowo poruszony został temat 

zanieczyszczenia Jeziora Kierskiego.  

Odnośnie ujęcia wody Mosina-Krajkowo przedstawione zostały dwie prezentacje: 

1. „Chrońmy ujęcie wody Mosina-Krajkowo – strategiczne źródło zaopatrzenia w wodę 

aglomeracji poznańskiej” przedstawiona przez Barbarę Knol z Koalicji ZaZieleń Poznań, 

oraz profesorów Jana Przybyłka i Józefa Górskiego z Wydział Nauk Geograficznych i 

Geologicznych Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, 

2.  „Ochrona zasobów wodnych Poznania i metropolii poznańskiej” przedstawiona przez 

przedstawicieli Aquanet S.A. wiceprezesa Zarządu Annę Graczyk oraz głównego 

hydrogeologa Ireneusza Chomickiego. 

 

Po prezentacjach rozpoczęła się dyskusja, w której głos zabrali Wiesław Rygielski ze 

Stowarzyszenia Morasko XXI, Marek Smolarkiewicz z Fundacji „Na Straży Przyrody”, prof. Jan 

Przybyłek, Anna Graczyk, prof. Józef Górski, Przewodniczący Rady Miejskiej w Mosinie 

Dominik Michalak, Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Mosinie Marcin Ługawiak, Radny 
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Mosiny Jan Marciniak, Przewodniczący KDO Środowisko dr Robert Kalak ze stowarzyszenia 

Prawo do Przyrody. 

Pomimo burzliwej dyskusji wszyscy uczestnicy być za dążeniem do skutecznej ochrony 

ujęcia przed zagrożeniami (zabudowa, intensywne rolnictwo itd.). Przedstawiciele Rady 

Miejskiej w Mosinie wskazali na zwiększenie ochrony ujęcia za strony Rady, oraz poparcie 

Rady dla uwag do Audytu Krajobrazowego przedstawionych przez Aquanet S.A. w 

odniesieniu do ujęcia. Radny Jan Marciniak wskazał też na potrzebę koniecznej partycypacji 

w ochronie ujęcia wszystkich korzystających z tego ujęcia, całej aglomeracji poznańskiej. 

Pojawiła się propozycja przyjęcia na jednym z kolejnych posiedzeń KDO stanowiska KDO 

Środowisko w sprawie rekompensaty dla gminy Mosina za ochronę ujęcia, od wszystkich 

korzystających z zasobów tego ujęcia.  

 

Temat rzek i bioróżnorodności krótko przedstawił Marek Smolarkiewicz wskazując na 

nadmiernie skanalizowanie małych cieków, niekorzystny wpływ na Wartę wymiany płyt 

betonowych na kosze gabionowe. Płyty betonowe już mocno poprzerastały zaroślami 

wierzbowymi tworząc bogate i ważne dla bioróżnorodności szuwary nadrzeczne, które są 

niszczone przy przebudowie.  

 

Do tematu Jezioro Umultowskie wprowadził Robert Kalak przedstawiając zdjęcia 

wykonanego nasypu ziemnego (grobli) i ogrodzenia, które odcięły jezioro od trzcinowiska. 

Następnie prezentacje w tym temacie przedstawili Wiesław Rygielski, dr Tomasz Knioła z 

Klubu Przyrodników Koło Poznańskie, i dr Andrzej Kepel z Polskiego Towarzystwa Ochrony 

Przyrody „Salamandra”.  

Dr Andrzej Kepel przedstawił działania podjęte przez towarzystwo Salamandra. Niestety 

pomimo licznych zgłoszeń do różnych instytucji i urzędów do czasu spotkania nie udało się 

uzyskać skutecznych postanowień i nakazów usunięcia grobli i ogrodzenia. 

W dyskusji głos zabrali Wiesław Rygielski, zastępca dyrektora WKiOŚ Izabela Dutkowiak, 

kierownik Oddziału Informacyjno - Programowego WKiOŚ Monika Rucka, która przedstawiła 

podjęte przez WKiOŚ działania, rzecznik prasowy MPU Łukasz Olędzki, Aneta Mikołajczyk ze 

stowarzyszenia Prawo do Miasta i stowarzyszenia Koalicja ZaZieleń Poznań, Tomasz Knioła, 

Paulina Suszka ze stowarzyszenia Koalicja ZaZieleń Poznań, Andrzej Kepel, p.o. dyrektora 

Zarządu Zlewni w Poznaniu Wód Polskich Artur Grześkowiak, Robert Kalak.  

W dyskusji pojawiła się propozycja poświęcenia oddzielnego spotkania KDO Środowisko 

tematowi Jeziora Umultowskiego, co zostało poparte licznymi głosami gości i członków KDO 

Środowisko. 

Ad. 4 

W ramach tematu: Roczny Program Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi na 2023 

rok, Pan Krzysztof Napierała z Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych krótko przedstawił 
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Program, szczególnie w obszarze ekologii i ochronie zwierząt, oraz zachęcał do wzięcia 

udziału w konsultacjach otwartych dla tego Programu.  

Robert Kalak zgłosił uwagę, żeby oprócz mitygacji, w Programie uwzględnić także adaptację 

do zmian klimatu. Wiesław Rygielski zgłosił m.in. brak edukacji w zakresie ochrony powietrza 

w Programie. W dyskusji wzięli udział m.in. także Krzysztof Napierała oraz kierownik 

Oddziału Organizacyjno – Finansowego WKiOŚ Kinga Jagielska. 

 

 

Ad. 5 

W ramach Wolnych głosów i wniosków Robert Kalak wystąpił z przygotowanym z inicjatywy 

i przez członków KDO Środowisko wnioskiem dotyczącym przyjęcia przez głosowanie listu 

otwartego do Prezydenta Poznania Jacka Jaśkowiaka z poparciem dla Anety Mikołajczyk, 

która została niesłusznie oskarżona przez Prezydenta w jego wypowiedziach dotyczących 

planowanego usunięcia leszczyn przy ul. 27 Grudnia w Poznaniu, w związku z plonowaną 

przebudową tej ulicy.  

List otwarty z poparciem dla Anety Mikołajczyk w głosowaniu jawnym został przyjęty przez 

KDO Środowisko. 

10 głosów za (w tym jeden od głównego autora listu Krzysztofa Mączkowskiego z Agencji 
Informacji i Ochrony Środowiska, został przyjęty telefonicznie, 1 głos wstrzymujący się, 0 głosów 
przeciw,  warunki kworum spełnione 11/16 

W dniu 5 października 2022 r. List otwarty w imieniu KDO został wysłany do Prezydenta 
Poznania Jacka Jaśkowiaka, a także do mediów (List stanowi załącznik nr 2 do tego 
protokołu). 

Krótko poruszona została kwestia planowanego usunięcia drzew przy ul. 27 Grudnia. 

Jerzy Juszczyński z Polskiego Klubu Ekologicznego Okręg Wielkopolski poruszył sprawę 

zanieczyszczenia Jeziora Kierskiego. 

Tomasz Knioła ponownie poruszył sprawę tarasy zalewowej rzeki Warty, tym razem w 

odniesieniu do różnych hałaśliwych, silnie oświetlonych i zajmujących przestrzeń działalności 

zakłócających przyrodę, oraz spokój mieszkańców.  

Artur Grześkowiak z Wód Polskich  odniósł się do sprawy zanieczyszczenia Jeziora 

Kierskiego przedstawiając podjęte działania w tej sprawie. Również Izabela Dutkowiak 

odniosła się do sprawy. 

W powyższych dyskusjach dotyczących rzeki Warty i Jeziora Kierskiego głos zabierali różni 

członkowie KDO Środowisko i goście. 

Krótko poruszona została sprawa powstania murala upamiętniającego Kubę 

Kotnarowskiego. Przez członków KDO i gości wyrażone zostały podziękowania dla wszystkich, 

dzięki którym mural powstał. 
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Ad. 6  

Po zakończeniu wolnych głosów i wniosków przewodniczący KDO Środowisko bardzo 

krótko podsumował i zamknął trwające 4 godz. i 20 minut spotkanie. 

 

 

 

Robert Kalak 

Przewodniczący KDO Środowisko 

Poznań, 27 października 2022 r. 

 
Załączniki: 

1. Lista obecności członków KDO Środowisko na posiedzeniu. 

2. List otwarty  KDO ds. środowiska do Prezydenta Jacka Jaśkowiaka z poparciem dla Anety 

Mikołajczyk. 
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Załącznik nr 1 do Protokołu z posiedzenia KDO Środowisko 

w dniu 4 października 2022 r. o godz. 17:00 w trybie online 

 

Lista obecności członków KDO Środowisko na posiedzeniu 

  

Obecność 2022.10.04           
1 - Obecny                                

0 - Nieobecny 

Głosowanie jawne 
04.10.2022 za 

przyjęciem i wysłaniem 
Listu otwartego KDO 

ds. środowiska do 
Prezydenta Jacka 

Jaśkowiaka z 
poparciem dla Anety 

Mikołajczyk  

Agencja Informacji i Ochrony 
Środowiska 

0 za 

Fundacja „Na Straży Przyrody”  1   

Klub Przyrodników Koło Poznańskie 1 za 

Polski Klub Ekologiczny Okręg 
Wielkopolski 

1 za 

Polski Klub Ekologiczny - 
Wielkopolska 

0   

Stowarzyszenie „Krzyżanka” 1 za 

Stowarzyszenie Centrum Promocji 
Ekorozwoju 

0   

Stowarzyszenie My Poznaniacy 1 za 

Stowarzyszenie „Prawo do Miasta” 1 za 

Towarzystwo Miłośników Miasta 
Poznania 

0   

Stowarzyszenie Morasko XXI 1 za 

Stowarzyszenie Kolektyw Kąpielisko 1 za 

Fundacja Strefa Zieleni 0   

Stowarzyszenie Prawo do Przyrody 1 za 

Stowarzyszenie Koalicja Zazieleń 
Poznań 

1 za 

WKiOŚ 1 Wstrzymuje się 

Obecnych 11 11 

Łączna liczba członków KDO 16 16 

Kworum Jest Kworum Jest Kworum 

Za   10 

Wstrzymuje się   1 

Przeciw   0 

Wynik głosowania   Przyjęte 

 


